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“Aran a de besonh un cambi. UA compde damb eth melhor 
projècte e damb un equip capable e illusionat, que combine 

experiéncia e renovacion”
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ARAN

Unitat d’Aran reclama 
al Ayuntamiento de 
Vilamòs (CDA) la mejora 
urgente del servicio de 
limpieza de nieve del 
municipio
Tras las importantes nevadas de este invierno se 
ha evidenciado la mala gestión que ha llevado 
a cabo este ayuntamiento en la limpieza de la 
nieve. El consistorio tardó más de una semana 
en limpiar la nieve de las calles del municipio, 
asismismo Unitat d’Aran ha denunciado que el 
Ayuntamiento sólo dispone de una persona para 
realizar la limpieza de la nieve en los seis quiló-
metros de carretera de acceso a Vilamòs.

Canejan invertís ath 
torn de 200.000€ en 
apraiament de diuèrsi 
punts dera carretèra 
d’accès ath pòble 

S’inicien es òbres de 
reabilitacion dera sala 
sociau d’Aubèrt 

Dempús des esbaussaments reiteradi qu’a patit 
era carretèra d’accès a Canejan pr’amor des in-
tenses ploges e nheuades, er Ajuntament de Ca-
nejan a amiat a tèrme ua inversion d’ath torn de 
200.000€ entà apraiar e reabilitar es zònes mau-
metudes per aguesti esbaussaments.

Gràcies as gestions realizades peth deputat 
provinciau Paco Boya, era EMD d’Aubèrt a 
obtengut ua ajuda dera Deputacion de Lleida, 
entà iniciar era prumèra fasa des òbres de re-
abilitacion dera sala sociau que se trapaue en 
un estat deficient. 

ARAN

Unitat d’Aran consigue 
que el Ayuntamiento 
de Naut Aran (CDA) 
convoque una plaza 
técnica en turismo

Tras dos legislaturas reclamando al consistorio 
de Naut Aran que diseñara un proyecto especí-
fico para el municipio en el ámbito del turismo, 
finalmente el grupo municipal de UA en Naut 
Aran ha conseguido que el Ayuntamiento ac-
ceda a contratar a un técnico en la materia. 
No obstante, para UA éstos han sido unos años 
perdidos, en los que Convergencia tan sólo se 
ha limitado a gestionar sin tener ningún pro-
yecto para el municipio.

ARA, ARAN - Editoriau

Bossòst está en marcha. Bossòst 
nos mueve. Y lo movemos. 
Desde que en 2015 tomamos las 
riendas del Ayuntamiento, hemos 
impulsado todas las iniciativas 
que nos propusimos, ejecutando 
el programa electoral en más de 
un 90%, y algunas nuevas no 
previstas en un principio, a pesar 
de las dificultades económicas 
y presupuestarias. Reforma 
de las calles Sant Ròc, Mètge 
Campà, der Aigua, travesías 
Eduard Aunòs y Pietat, plazas 
de Pietat y Sant Fabian, nuevo 
alumbrado público en el paseo 
Eth Grauer y en la entrada sur de 
la población, acondicionamiento y 
ampliación de párking municipal, 
restauración del lavadero del Cap 
dera Vila, iluminación de la Soala 
de Casteràs, conservación de 
sus ruinas y hallazgo de la ermita 
de Santa Eulària, reforma de las 
cabañas y abrevaderos de Còth 
de Baretja y Cric, recuperación 
de la pista forestal y del sendero 

de Margalida y Casteret, 
pavimentación del camino de Era 
Lana, reforma de la Oficina de 
Turismo, nuevo espacio cívico en 
la planta baja del Ayuntamiento, 
creación del Conselh de Vila, 
mejora del servicio de agua potable 
con la instalación de un nuevo filtro 
de depuración, un nuevo sistema 
de prevención y alerta y nuevas 
fuentes de captación, congelación 
de los impuestos locales y bajada 
de la tasa de ocupación de la 
vía pública, dignificación de los 
depósitos de agua, modernización 
de los servicios urbanos de la 
calles de Sant Joan Crisòstom 
y Canònges, refuerzo de la 
limpieza y de la ornamentación 
de la vía pública, adecuación del 
patio de la escuela, inversión 
en un nuevo centro de apoyo 
familiar, nuevos mantenimientos 
de las piscinas municipales, 
mejora del almacén municipal, 
acondicionamiento del entorno del 
Polideportivo,  recuperación del 

servicio de recogida de basura 
en el Cap dera Vila, acuerdo con 
Gas Natural para el suministro 
de esta energía a los hogares, 
adecuación de una nueva sala y 
mejora del sistema de calefacción 
en la Zona Deportiva, regulación 
a 30 km/h de la velocidad de los 
camiones a su paso por Bossòst, 
refuerzo del servicio de limpieza 
de nieve, apoyo a las iniciativas 
empresariales, culturales, 
deportivas, gastronómicas, 
familiares, infantiles y juveniles 
para dinamizar el municipio.

Asimismo, estamos tramitando 
ahora los proyectos que han de 
posibilitar en los próximos meses 
la rehabilitación de las gradas 
y los vestuarios del campo de 
fútbol y la ampliación y mejora 
del cementerio municipal. Y las 
propuestas de campo de golf y 
adquisición del antiguo cine están 
en vías de negociación.

Bossòst, en marcha

Bagergue en positiu (+)
Lèu harà 4 ans desde qu’es vesins 
de Bagergue decidiren dar un nau 
impuls ath nòste pòble; un impuls 
en positiu. An estat uns ans inten-
si en çò que tanh ara evolucion 
deth pòble, en tot resòler es rèp-
tes qu’auiem en benefici de toti e 
tà toti. 

Auiem ahèrs pendents coma er 
accès ara zòna d’escalada. Un 
pònt maumetut pes riuades der 
an 2013 e que metie en perilh a un 

recors toristic e de léser important 
deth pòble e as persones que 
lo utilizauen. Un aute gran 
rèpte qu’auie eth pòble ère era 
melhora dera carretèra d’accès 
a Bagergue. Ara, dejà, auem 
carretèra naua.

Volem que Bagergue sigue sinonim 
de mèrca de qualitat toristica. 
Tamb er autrejament dera maxima 
distincion deth movement Viles 
Florides e era recenta obtencion 

deth certificat “d’un des Pòbles 
mès Polits d’España”, mos per-
meten mercar-mos en mapa toris-
tic dera Val d’Aran, de Catalunya 
e d’Espanha e tanben, internacio-
naument. Aguesti sagèths mos 
permeteràn auer mès oportuni-
tats a toti es vesins, amassa damb 
es establiments de restauracion, 
otelèrs, comerçants e equipaments 
culturaus.

Les reforme bona part des carrèrs deth pòble
Pendent aguest iuèrn, eth govèrn 
municipau de Les a amiat a tèrme 
ua reforma important de bona part 
deth pavement deth pòble, atau 
coma des principaus installacions 
des servicis basics entàs vesins 
e vesies, en tot melhorar-ne es 
condicions. N’aguest sens, se 
pavimenten es carrèrs dera Lòsa, 
Peymunich, Trauessèra Carrèra, 
dera Palha, Prat Vediau, Pijauèrt 
e era Carrèra. Tanben s’aparie 
er hilat d’aigües lordes e d’aigua 
potabla des carrèrs Pèirmonic, 
Trauessèra Carrèra e carrèr 
dera Palha. Ath delà, s’amiarà a 
tèrme ua reforma complèta dera 
Plaça der Ajuntament, en tot 

pavimentar, enjardinar, suprimir 
es barrères arquitectoniques, e 
melhorar er hilat de recuelhuda 
d’aigües, er hilat de servicis e 
er enlumenat public. Tanben se 
reforme era prumèra planta der 
edifici des Monges “Sagrada 
Familha”, en tot recuperar gran 
part der edifici public e conservar 
eth auviatge tamb es locaus des 
Corbilhuèrs, eth consultòri medic, 

dera Associacion Petanca-Llar 
Jubilats, dera oficina de Corrèus 
e era escòla mairau, dubèrta 
pendent aguesta legislatura. Damb 
aguestes òbres se consoliden 
es espacis entà poder crear un 
espaci civic municipau. Eth conjunt 
d’aguestes reformes serà prèst ena 
primauera. 



4 Vediau · www.unitatdaran.org 5www.unitatdaran.org · Vediau

Era drastica retalhada de recorsi, er emplec de varietats 
der occitan que non son era aranesa e era eliminacion 
premeditada dera denominacion istorica dera lengua 
pròpria d’Aran, er aranés, en totes es publicacions deth 
govèrn catalan en tot substituïr-la pera d’occitan, atau 
coma er hèt qu’era Lei der Aranés de 2010 encara non 
s’a desplegat, demòstren era totau manca de respècte, 
mautracte e interés qu’era Generalitat a ena lengua 
pròpria d’Aran

Era politica lingüistica qu’era Generalitat de Catalunya 
desvolòpe respècte der aranés, a vist retalhats en un 
40% es recorsi que s’i destinen, en tot passar des 
100.000€ annaus destinats en 2010, damb eth govèrn 
d’UA en Conselh, as 60.000€ actuaus, tot e qu’eth sòn 
pressupòst entath catalan supère es 22 milions d’euros. 
Era Generalitat tanben a cambiat era denominacion 
“d’aranés”, per “occitan o occitan d’Aran”, enes sues 
publicacions e planes web, en tot implementar ua mala 
praxis, quan era lengua passe peth pitjor moment dera 
sua istòria, en tot auer un 17% d’usatge sociau. Unitat 
d’Aran lamente era incapacitat manifèsta deth Sindic 
d’Aran entà exigir respècte pera nòsta lengua e peth 
pòble aranés, e deféner es nòsti interèssi. 

Ath delà, pendent es darrèri 7 ans, eth Departament 
d’Ensenyament a retalhat es places de professorat 
sistematicament en Aran. En aguest sens, Francés 
Boya, deputat provinciau, defenec a trauès d’ua mocion 
presentada ena Deputacion de Lleida conjuntament 
damb eth grup deth PSC, eth besonh qu’a Aran de 
que se revertisque aguesta situacion. Dempús des 
retalhades aplicades en encastre der ensenhament 
d’ençà deth cors 2011-2012, Ensenyament anoncièc 
qu’aguest cors incrementaue era plantilha de mèstres 
a nivèu autonomic.

Totun, era Val d’Aran a començat eth cors escolar tamb 
mens mèstres qu’er anterior. Aguestes retalhades e era 
disminucion de professorat, responen a un mensprètz 
dera nòsta singularitat e contunhen aplicant aguestes 
reduccions enes plantilhes quan s’a hèt un aument 
generau de places e quan era ratio d’alumnes per 
classa s’a mantengut. Ensenhament auie aplicat ua 
discriminacion positiva en Aran enquia era data, tenguen 
en compde era gestion de tres lengües oficiaus e era 
aplicacion dera sisaua ora lectiva. De 2011 enquiara, 
era Val d’Aran a perdut 11’6 places de mèstres entre 
educacion primària e segondària. Era mocion inste ara 
Generalitat de Catalunya a revertir es retalhades en 
encastre der ensenhament atau coma a incrementar es 
dotacions de professorat en aqueri territòris a on s’an 
retalhat e a aumentar es recorsi tà garantir ua escòla 
de qualitat.

La modificación de presupuesto aprobada en el 
Pleno del Conselh Generau d’Aran del pasado mes de 
noviembre demuestra la falta de interés del gobierno 
de la Generalitat, que ha recortado reiteradamente en 
los últimos años la dotación económica del Conselh, 
y la falta de capacidad del gobierno de Convergencia 
en la máxima institución que use los recursos del fondo 
de remanente para financiar el gasto corriente de la 
sanidad aranesa. Unitat d’Aran se muestra crítica con 
la situación económica y financiera que vive el Conselh 
Generau, que en los últimos años ha visto como su 
remanente de tesorería pasaba de 7’2 milions de 

euros en el ejercicio 2017 a los actuales 1’6 millones de 
euros después de esta nueva modificación. El conselhèr 
portavoz de UA, Francés Boya, ha advertido que “si se 
sigue en esta línea la situación financiera de la máxima 
institución aranesa no se podrá sostener” y remercaba 
que “en estos momentos existe una falta de compromiso 
e implicación de a Generalitat manteniendo los recortes 
al presupuesto aranés por un lado, y la incapacidad 
del gobierno de CDA en el Conselh para gestionar la 
máxima institución”. Además, Boya reclama “un nuevo 
sistma de financiación para recuperar la autonomía 
que teníamos en 2010”.

Unitat d’Aran denóncie eth 
mautracte ar aranés per part dera 
Generalitat e es retalhades de 
professorat en Aran

Preocupación por la situación 
financiera del Conselh Generau d’Aran

Reclamem millores urgents en la 
dotació de personal als Pompièrs d’Aran
UA, ha reclamat al govern de Convergència a la màxima institució 
que solucioni de forma inmediata la falta de personal als serveis 
d’emergències aranesos, un dèficit que obliga als bombers 
aranesos a treballar hores en excés en perjudici de la seva 
participació com bombers voluntaris. S’ha demanat que amplii la 
plantilla de personal dels serveis d’emergències de la Val d’Aran 
ja que, actualment, es troba totalment infradimensionada, cosa 
que obliga al personal actual a fer mes hores de les conveniades. 
Durant el govern d’UA al Conselh Generau, Convergència 
Democràtica Aranesa es va oposar a un acord amb la Generalitat 
per tal d’assegurar el finançament del servei, al·legant que la 
institució aranesa no comptava amb competències. Va ser un dels 
arguments del senyor Barrera per a que es tramités, tant depressa 
com es va fer, la modificació de la Llei d’Aran que havia de dotar de 
competències al Conselh Generau.

La gestión  deficiente del servicio 
de recogida de basuras
El servicio de limpieza y recogida de basuras de la 
Val d’Aran ha vuelto a mostrar graves deficiencias 
durante el periodo de Navidad viéndose contenedo-
res llenos durante días. Muchos municipios araneses 
han permanecido con los contenedores llenos, ha-
ciendo que las basuras se acumulasen a su alrededor 
y brindando una nefasta imagen del territorio. Se ha 
evidenciado una vez más que la gestión de este ser-
vicio no se adapta a las necesidades del país. Unitat 
d’Aran critica la externalización del servicio y su 
privatización, que no ha solucionado las deficiencias 
que tenía, más bien las ha agravado. UA ha instado al 
Conselh Generau d’Aran en reiteradas ocasiones que 
pida a la empresa concesionaria un aumento de los 
recorsos humanos y/o económicos utilizados para 
solucionar esta problemática recurrente.

A pocos meses de terminar la legislatura, 
la sanidad aranesa continúa con un 
déficit de más de 2 millones de euros 
que, en este momento, tiene que ser 
financiada por el fondo de remanente 
del Conselh Generau d’Aran. Este hecho 
pone en evidencia la insostenibilidad 
de la situación financiera del Conselh 
Generau y, a su vez, la insosteniblidad 
de un gobiernp que no es capaz de 
revertir la situación ni de reclamar a la 
Generalitat la deuda que tiene con Aran. 
En este sentido, el portavoz de UA, 

Francés Boya, ha pedido al gobierno 
del Conselh que “exija a la Generalitat 
que habilite las partidas para cubrir 
el gasto en nuestra sanidad, porque 
hemos llegado a un momento en donde 
la situación empieza a ser insostenible. 
No podemos continuar financiando la 
sanidad con el fondo de remanente 
de tesorería del Conselh”. En este 
sentido, Boya lamenta que “los ahorros 
del Conselh tengan que servir para 
financiar, en esta última modificación, 
a la sanidad aranesa con 200.000€”.

La inoperancia del gobierno de Convergencia en 
el Conselh deja la sanidad pública aranesa con un 
déficit de 2 millones de euros
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- Mocion tà reclamar melhores immediates ena 
N230

Eth plen dera Deputacion aprobèc ua mocion 
presentada per Paco Boya entà reclamar ar Estat 
qu’execute es projèctes pendents ena N230 damb er 
objectiu immediat de melhorar-ne era seguretat

- Mocion tà reclamar eth desplegament dera 
Lei der Aranés e era inclosion enes curriculums 
d’educacion primària

Passadi mès de nau ans d’ençà dera aprovacion dera 
Lei, Unitat d’Aran presentèc ena Deputacion de Lleida 
ua mocion tà reclamar-ne eth desplegament atau 
coma era dotacion de besonh ath Conselh Generau 
d’Aran. Boya tanben reclamèc qu’eth Departament 
d’Ensenhament inclodisque de manèra urgenta er 
aranés enes sòns curriculums d’educacion primària 
pr’amor qu’ei quauquarren qu’actuament non existís, 
en tot que, paradoxaument, aguesti curriculums òc 
qu’inclodíssen era rèsta de lengües presentes en 
Catalonha actuament. 

- Mocion tà reivindicar melhores enes 
comunicacions de telefonia e internet ena 
provincia de Lleida

Boya presentèc aguesta iniciativa tà demanar que 
s’amie a tèrme un diagnòstic precís dera situacion 

d’aguest tipe de comunicacions ena provincia e tà 
que se desvolope ua estratègia conjunta damb es 
ajuntament dera demarcacion. Damb aguesta mocion 
se hec a arribar eth mauestar des vesins e vesies que 
patissen un grèuge comparatiu fòrça elevat damb 
d’auti territòris per çò que hè ara qualitat e prestacions 
d’aguest servici.

- Mocion tà exigir ara Generalitat que adapte es 
normatives qu’afècten as petiti municipis

A trauès d’ua mocion ena Deputacion de Lleida, Unitat 
d’Aran reclamèc que se revisen es marcs normatius 
en matèria d’escòles mairaus entà facilitar modèls 
adaptadi as realitats des petiti municipis e des sues 
situacions socioeconomiques. Ena sua exposicion, 
Boya expliquèc qu’ère òbvi qu’era gestion territoriau e 
administrativa des pòbles petits requerís un tractament 
singularizat adaptat ara sua realitat.

- Reclamacion ara Generalitat entà que resòle 
eth conflicte des pompièrs volontaris

A trauès d’ua esmena a ua mocion deth PP, Paco Boya 
reclamèc qu’era Generalitat adapte es plantilhes, es 
inversions e eth marc normatiu qu’afècte as pompièrs 
volontaris. Entà UA resulte imprescindible e urgent 
solucionar era situacion d’aguest collectiu atau coma 
visibilizar e reconéisher sociaument eth sòn trabalh.

- Demana dera creacion d’ua comission especifica 
entà abordar era problematica des pòbles de 
montanha 

En aguest sens eth deputat provinciau, Paco Boya, 
tanben reclamèc eth besonh de solucionar era situacion 
creada pera prepausa de repartiment des hons FEDER 
qu’exclodie as Deputacions e agrupacions de municipis 
de mens de 20.000 abitants

- Mocion tà impulsar es zònes de montanha e 
era activitat agricòla, ramadèra e es industries 
de transformacion

Damb aguesta iniciativa, que siguec aprobada peth 

plen dera Deputacion, Boya reclamaue eth supòrt entà 
impulsar aguesti recorsi coma elements importants 
entà lutar contra era despoblacion des municipis e tà 
aufrir alternatives ara gent que viu en lòcs petiti coma 
eth nòste.

- Esmena as pressupòsti dera Deputacion de 
Lleida tà 2016

Unitat d’Aran presentèc ua esmena entà que 
contenguessen ua partida especifica tàs ajuntaments 
destinada ara melhora d’infraestructures basiques 
municipaus.

UNITAT D’ARAN ENA 
DEPUTACION DE LLEIDA

Mocion de supòrt ara 
ramaderia de montaha

Dempús des mobilizacions en 
territòri per part des ramadèrs 
de nauta montanha deuant 
dera reintroduccion de naues 
espècies de fauna sauvatja 
e, especiaument, contra era 
manca de diligéncia des 
administracions publiques 
en pagament des ajudes 
e mesures de supòrt as 
explotacions afectades, Unitat 
d’Aran defenec, a trauès 
deth sòn deputat Paco Boya, 
ua mocion en supòrt dera 
ramaderia de montanha e er 
agropastoralisme. En aguest 
sens cau destacar que tant 
Convergéncia coma PP se 
posicionèren en contra d’evitar 
era introduccion de naues 
espècies se non se garantís eth 
consens en territòri.

Entrevista con la Secretaria 
de Estado para el Deporte 
era Secretària d’Estat tar 
Espòrt

Er 11 de gèr Paco Boya, 
acompanhat per alcalde de 
Vielha e Mijaran, Juan Antonio 
Serrano e eth còsso d’espòrts, 
Alberto López, s’amassauen 
tamb Mª José Rienda entà 
sollicitar era participacion 
der Estat ena reforma e 
melhora deth Palai de Gèu. Ua 
amassada fòrça profitosa que 
permetie seguir trabalhant 
entà garantitzar eth futur des 
espòrts de gèu en Aran.  

A trauès deth trabalh realizat pendent aguesta legislatura (2015-2019) 
peth deputat provinciau, Paco Boya, Unitat d’Aran a impulsat diuèrses 
iniciatives e accions destinades a, per un costat, arténher eth supòrt 
dera Deputacion de Lleida tàs municipis aranesi e, per aute, tà 
visibilizar e cercar solucions as problematiques que presenten es zònes 
de montanha coma era nòsta. 

Bères ues d’aguestes iniciatives an estat:
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ENA DEPUTACION DE LLEIDA

- Mocion tà reclamar seguretat ena N230 e 
qu’eth projècte deth Ministèri de Foment age en 
compde es reclamacions deth territòri

Damb era publicacion per part de Foment der estudi 
informatiu der acondicionament dera N230 ath sòn pas 
pera Val d’Aran, eth deputat provinciau d’UA prebotgèc 
ua mocion qu’instaue ath Ministèri de Foment a actuar 
urgentament entà reforçar era seguretat e reclamaue 
dialòg e consens damb eth territòri ena definicion dera 
prepausa de melhora presentada peth Ministèri.

- Mocion entà reclamar melhores ena sanitat 
publica des zònes de montanha

Boya defenec ua mocion qu’inste ath govèrn dera 
Generalitat a impulsar es mesures avientes entà 
melhorar era capacitat de contractacion des espitaus 
publics enes zònes de montanha e, entre d’autes 
possibles mesures, se contemple eth pagament 
de complements de ruralitat as professionaus que 
desvolopen es sòns servicis n’aguesti territòris.

- Bossòst renauís es grades deth camp de 
fotbòl damb eth supòrt dera Deputacion de 
Lleida

Er Ajuntament de Bossòst (UA) a iniciat es trabalhs de 
reabilitacion des grades deth camp de fotbòl, fòrça 
maumetudes es darrèri ans, tàs qu’a compdat damb ua 
ajuda dera Deputacion.

- Bagergue recep era ajuda dera Deputacion tà 
duèrsi trabalhs de mantenement e adequacion 

Pendent es darrèri mesi s’a apariat eth pònt d’accès 
ar airau d’escalada gràcies ara subvencion de 10.000 
euròs autrejada pera Deputacion. Ath delà, a trauès deth 
Plan de Camins dera Deputacion, s’a apariat eth camin 
de Santa Margalida. Enes pròplèus mesi s’apariaràn 
es barrancs de Seishes e Campaliàs ath sòn pas peth 
camin reiau.

Boya artenh era collaboracion dera 
Deputacion de Lleida tà reconstruïr era 
passarèlla de Les

Dempús de diuèrses convèrses e negociacions per 
part deth deputat Paco Boya damb er equip de 
govèrn dera Deputacion, eth plen dera Deputacion 

de Lleida de junh de 2016 aprovèc un convèni damb 
er Ajuntament de Les per 160.000€ tara reparacion 
dera passarèlla deth pònt de Les, esbaussada pendent 
es aiguats de 2013. Atau, er Ajuntament de Les se 
responsabilizèc dera licitacion e dera execucion des 
òbres qu’an auut un còst totau de 241.163’16€. 

Francés Boya s’amasse tamb 
eth Secretari d’Estat de Miei 
Ambient

Eth passat mes de junhsèga, 
Francés Boya s’amassèc tamb eth 
Secretari d’Estat de Miei Ambient, 
Hugo Morán. En aguesta amassada 
se parlèc dera gestion der os en 
Pirenèu. Eth Deputat Provinciau 
volec transméter era grana 
preocupacion deth sector ramadèr 
e deth territòri sus era gestion 
deth programa de reintroduccion 
der os en Aran. Boya demanèc 
que i age ua revision d’aguest 
projècte en tot compdar tamb era 
participacion deth territòri enes 
taules de gestion.

Boya tanben prepausèc que s’amie 
a tèrme ua revision des mesures 
de compensacion as ramadèrs 
qu’an patit atacs des ossi, ja qu’es 
actuaus mesures non son pas 
suficients.

- Era Deputacion de Lleida acondicione era 
carretèra de Vilamòs

Gràcies ath trabalh deth Deputat Provinciau Francés Boya 
e ath supòrt deth grop Unitat d’Aran, era Deputacion de 
Lleida se implique enes òbres d’adequacion e melhora 
dera carretèra LV-5055 de Vilamòs e ja se liciten es 
òbres deth dusau tram.

- Boya artenh era implicacion dera Deputacion 
de Lleida en mantenement deth Palai de Gèu de 
Vielha. 

A trauès deth pressupòst de 2019, era Deputacion 

a incorporat ua partida de 100.000€ annaus tath 
mantenement d’aguest equipament, en tot èster era 
prumèra administracion que s’implique damb aguest 
equipament tant important tara Val d’Aran e qu’ei 
gestionat per Ajuntament de Vielha e Mijaran.

Era delegada deth govèrn visite era Val d’Aran

Era delegada deth govèrn, Teresa Cunillera, 
acompanhada deth subdelegat, José Crespín, visitèren 
era Val d’Aran eth passat deseme. Pendent era sua visita 
s’amassèren damb es alcaldes aranesi tà conéisher era 
sua opinion sus diuèrsi ahèrs, entre eri era problematica 
dera N230.
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VIELHA

Eth govèrn municipau d’Unitat d’Aran de 
Vielha e Mijaran inaugurèc eth passat 22 
de deseme eth nau centre de joenessa 
“Antara”, plaçat en antic aucider de Vielha 
(Carrèr Arnals). Er espaci compde damb 
connexion a fibra optica damb 300Mb e 
WiFi, ordinadors, jòcs, taules e prestatges 
damb revistes de diuèrses tematiques entàs 
joeni. En sòn bastiment a compdat damb 
era collaboracion de La Caixa, qu’aportèc 
30.000€. Er objectiu ei qu’es joeni agen un 
espaci damb recorsi especifics entà da eri, 
en tot potenciar eth sòn desvolopament 
personau e innovador, fomentar abituds 
saludables, de conviuença e era sua 
integracion ena societat. Per prumèr viatge 
eth municipi de Vielha e Mijaran compdarà 
damb un espaci destinat ara joenessa, a on 
se desvolopen activitats e projèctes destinadi 
ath sòn desvolopament, en un ambient segur 
e controlat. Juan Antonio Serrano, reconeish 
qu’”er esfòrç que s’a amiat a tèrme entà 
daurir aguest centre a estat important, 
mès èm contenti per auer podut complir 
damb ua de promeses que mos auiem 
mercat en programa electorau de 2015”.

Eth govèrn municipau d’UA apòste pera 
joenessa e daurís eth centre Antara En 2018, er Ajuntament de Vielha 

e Mijaran destine un 15% mès ena 
partida as pòbles deth municipi

Aquesta tardor van finalitzar les obres de millora 
a diversos carrers de Vielha. En total han estat 
quatre carrers i places, on s’hi ha invertit gairebé 
300.000€, seguint amb el compliment del 
programa electoral d’Unitat d’Aran. En primer 
lloc, la Plaça d’Aran es va remodelar integrament, 
fent-lo funcional, segur i visualment més atractiu. 
Es van eliminar les barreres arquitectòniques 
existents, es va rebaixar el nivell de la plaça fins 
a la sala polivalent i es van adaptar els serveis i 
es va esfaltar el sòl. Per un altre costat, es van 
arreglar les voreres i el servei d’aigües del carrer 
Montcorbison. Es va substituir la xarxa d’aigües 
existent, que era obsolet. També es van dur a 
terme trebalhs de conservació i de millora de la 
seguretat i l’estètica a la Plaça dera Generalitat. 
Es va arreglar el mur on s’ajunten els rius Garona i 
Nere, aixecant-lo fins a l’alçada de l’aparcament de 
la plaça. A més, s’hi han situat tanques metàl·liques 
per millorar la seguretat i s’ha substituït el sistema 
d’enllumenat per un altre que és més sostenible 
i eficient. I, al capdavall, també s’han fet millores 
en el servei d’aigües brutes i aigua potable al 
carrer Bergàs. Una reclamació, que els veïns feia 
molts anys que duien a terme, i que enguany s’ha 
realitzat per tal de millorar aquests serveis bàsics 
pels ciutadans. 

Durante los últimos meses, el Diputado Provincial de 
UA Paco Boya, ha estado en negociaciones con la 
Diputación de Lleida para conseguir su implicación 
en la gestión del Palai de Gèu. Finalmente, en el Pleno 
de la Diputación del pasado 21 de diciembre, se aprobó 
que esta administración, dentro de su presupuesto de 
2019, incluyera una partida específica de 100.000€ 
destinada al mantenimiento del Palai de Gèu. Con 
esta acción, la Diputación de Lleida se convierte en la 
primera, y por ahora la única, administración pública 
que formalmente se implica con la instalación deportiva 
de Vielha e Mijaran. A pesar de que la institución 
provincial ha dado ayudas puntuales para poder 
enfrentar gastos como el cambio de la cortina que 
separa la pista de hielo de la piscina (que representaba 
un riesgo para la seguridad) como la modernización y 
legalización de la instalación, es ahora que toma un 
compromís en firme incluyendo una partida fija en su 
presupuesto anual. “Esta es una muy buena noticia 
para Vielha e Mijaran que, al final, encuentra el 
compromiso de otra administración, en este caso 
de una como la Diputación de Lleida tan importante 
para los ayuntamientos de la demarcación a quien 
es necesiario agradecer su implicación” declara 
Juan Antonio Serrano, alcalde de Vielha e Mijaran 
y añade que “el municipio de Vielha e Mijaran ha 

estado siempre solo para enfrentar la gestión y el 
déficit del Palai de Gèu, cosa que condiciona en gran 
medida los presupuestos y recursos municipales, 
todo y que este es un equipamiento del qué disfrutan 
todos los araneses y visitantes”. Asimismo, Serrano 
manifiesta su agradecimiento “al diputado provincial 
Francés Boya, quien ha colaborado estrechamente 
con el Ayuntamiento en este asunto trabajando 
para trabajar para conseguir este acuerdo”.

Adequació de carrers a Vielha e Mijaran 

UA consigue que la Diputación de 
Lleida se implique en la gestión 
del Palai de Gèu, dando apoyo al 
Ayuntamiento de Vielha

Entath govèrn municipau d’UA de Vielha e 
Mijaran, es pòbles deth municipi son ua des sues 
prioritats. D’aguesta afirmacion se desprén qu’en 
2018, s’aprovèsse aguest increment deth 15% 
dera partida dirigida as pòbles deth municipi, que 
permeterà qu’es EMD poguen ampliar es accions 
qu’amien a tèrme. “Es pòbles poderàn gestionar e 
invertir aguesti recorsi en aquerò que considèren 
de besonh”, comente eth baile Juan Antonio 
Serrano. Ath delà, er Ajuntament envièc ua carta 
as vesins e vesies de toti es pòbles entà explicar 
damb mès detalh aguesta mesura, en tot informar-
les des motius e es melhores que supausen entàs 
sòns pòbles. 
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Apreciado/a vecino/a, 

Permíteme robarte unos breves minutos de tu tiempo para hablarte de algunas 
cuestiones que creo que pueden ser de tu interés. Como quizás ya sabes, he 
sido designado como candidato a Síndic de Aran por mis compañeros de par-
tido, algo que me honra y que asumo con gran sentido de la responsabilidad, 
porque significa implicarme en aquello que ha sido mi pasión a lo largo de toda 
mi vida: Aran. 

A lo largo de mi trayectoria política he tenido la oportunidad de ocupar la sindi-
catura del Conselh Generau de Aran de 2007 a 2011 y, a lo largo de estos años, 
he asumido responsabilidades en distintos ámbitos institucionales y asociativos 
del país. En mi paso tanto por el Parlamento Catalán, el Senado o los ámbitos 
de la administración local y especialmente, como presidente de la Asociación de 
Municipios de Montaña de España, he acumulado un grado de experiencia que 
hoy quisiera poner al servicio de la gente de Aran. 

Estos años me han servido para, además de procurar servir honestamente a los 
intereses de nuestro valle y del conjunto de los ciudadanos, acumular aprendi-
zajes y un bagaje que, reitero, quiero que sea útil a mis vecinos y a las personas 
que durante estos años me han dado su confianza para alcanzar las metas polí-
ticas que nos hemos propuesto. 

Aran es un territorio de montaña, con las ventajas y los inconvenientes que 
ello implica. Tenemos grandes oportunidades y grandes retos por superar. Retos 
para mejorar nuestra calidad de vida, nuestra eficiencia económica y la mejora 
de las oportunidades. Afrontar estos desafíos, junto con un plan ambicioso de 
buen gobierno, son las claves de un nuevo tiempo acorde con el siglo que vivi-
mos. 

Este va a ser mi desafío personal y el de las personas que me acompañan en 
esta apasionante aventura, para conseguir la confianza de todos vosotros e im-
pulsar un proyecto que nos permita hacer de Aran un sitio mejor. 

Gracias por tu tiempo y espero contar contigo y con tus opiniones que serán 
siempre bien recibidas.

Paco Boya

Candidato a Sindic d’Aran por Unitat d’Aran

Carta abierta de 
Paco Boya

Acte de presentacion de Paco Boya 
coma candidat a Sindic, acompanhat 

per Meritxell Batet, ministra de 
Politica Territoriau e Foncion Publica

Eth passat 9 de hereuèr 
s’amiaue a tèrme er acte de 
presentacion de Paco Boya 
coma candidat a Sindic per 
Unitat d’Aran, un acte ath 
qu’assistiren un centenat de 
persones e que compdèc damb 
era preséncia dera ministra de 
Politica Territoriau e Foncion 
Publica, Meritxell Batet, qui se 
desplacèc entà Aran entà poder 
acompanhar a Boya.

Dempús qu’era Assemblada 
Generau d’UA ratifiquèsse 
a Boya coma candidat, atau 
coma as candidats tàs pròplèu 
eleccions municipaus as alcaldies des municipis de 
Vielha e Mijaran, Juan Antonio Serrano, Bossòst, 
Amador Marqués, Les, Andreu Cortés e Naut Aran, 
Francés Bruna, Unitat d’Aran organizèc aguest acte 
entà presentar publicament ath candidat a Sindic.

Ena sua intervencion, Batet destaquèc que “Paco Boya 
a era determinacion e conviccion de besonh , non 
a pòur deth dialòg e hè dera politica un esturment 
de conviuença” e higie que “sò convençuda qu’a 
compdar deth 26 de mai serà eth melhor Sindic 
possible e l’acompanharà eth melhor equip possible”. 
Atau madeish era ministra tanben manifestèc que 
“deuant d’aqueri que defenen ua España unica o ua 
Catalunya unica, uniforme, unificada, era Val d’Aran 
s’erigís coma era España e era Catalunya reaus: 
orgulhosa dera sua pròpria identitat e ath temps 
leiau ath projècte comun que tostemp an estat e 
an d’èster Catalunya e España”. E acabèc eth sòn 

parlament en tot anonciar que s’a encomanat era 
revirada dera Constitucion en aranés.

Pendent er acte tanben se podec visualizar eth vidèu 
“Aran a de besonh un cambi”, a on diuèrsi candidats e 
cargues d’Unitat d’Aran presentauen es rasons pes qué 
era Val d’Aran a de besonh un cambi en govèrn deth 
Conselh Generau d’Aran.

Eth candidat a Sindic, Paco Boya, arregraïc a Batet eth 
sòn supòrt e declarèc que “deuant deth desconcèrt, 
era innaccion e era manca de lideratge der actuau 
govèrn en Conselh Generau, des d’UA volem liderar 
un projècte de futur tà Aran” e tanben declaraue 
que “Unitat d’Aran represente actuaument era 
opcion politica mès solida e solvent, representada 
per un equip que combine experiéncia, illusion e 
renovacion”. 
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Unitat d’Aran ha denunciado nuevamente la falta de 
inversión por parte de la Generalitat en Aran así 
como la inoperancia del gobierno de Convergencia 
Democrática Aranesa para defender los intereses de 
Aran frente a sus homólogos catalanes.

Durante los últimos años se ha evindeciado un impor-
tante retroceso en la inversión que el gobierno catalán 
ha llevado a cabo en el Valle de Arán. Así pues, en el 
periodo comprendido entre 2010 y 2017 la variación 
ha sido negativa, de un -83%.

“Si a este hecho, le añadimos que el Conselh Gene-
rau d’Aran se encuentra sin sistema de financiación 
porque la propia Generalidad lo finiquitó en 2011 y 
en una situación de infrafinanciación que afecta, de 
forma directa, a los servicios que ofrece la máxima 
Institución como puede ser la sanidad, el maltrato 
resulta evidente” manifestaba Paco Boya, secretario 
general de UA y añadía que “no sólo es responsabili-
dad de la Generalitat, si no, que el gobierno de Con-
vergencia en Aran no ha sabido defender nuestros 
intereses delante de sus homólogos en Catalunya, 
demostrando nuevamente que no tienen proyecto y 
evidenciando que Arán necesita un cambio”

Mientras el presupuesto de la Generalitat ha ido au-
mentando los últimos años, el Conselh Generau d’Aran, 
que sigue sin sistema de financiación desde 2011, ha 
visto como su presupuesto disminuía hasta estancar-
se, hecho que afecta de forma directa a la calidad de 
los servicios que la máxima Institución presta (como la 
sanidad) y le imposibilita poder desarrollar proyectos 
y acciones propias que pudieran mejorar la vida de los 
araneses y aranesas, convirtiendo así al Conselh en un 
mero gestor de la Generalitat.

Unitat d’Aran denuncia el drástico 
descenso de la inversión de la 
Generalitat en Aran y la falta 
de capacidad del Síndic Barrera 
para defender los intereses de los 
araneses

Según los datos extraídos 
del Parlament de Catalunya 

la inversión en Aran por 
parte de la Generalitat 

ha retrocedido de forma 
importante en los últimos 

años, situándose, entre 2010 
y 2017, en el -83%. 

El gobierno de la Generalitat 
visita Aran 

sin los deberes hechos
Unitat d’Aran, en un ejercicio de responsabilidad y lealtad institucional, 
asistió el pasado 11 de marzo al acto oficial previsto, aunque lamentó que 
no se convocara un Pleno Extraordinario del Conselh Generau d’Aran con 
presencia del Presidente de la Generalitat para debatir el futuro político 
del Valle y que el acto oficial se limitara un saludo y una posterior comida 
privada, a la que UA declinó asistir.

El gobierno de la Generalitat, con el Presiden-
te Torra al frente, se reunió el 11 de marzo en 
el Conselh Generau d’Aran. La visita llegaba 
a dos meses escasos de las próximas eleccio-
nes municipales y al Conselh Generau. Unitat 
d’Aran manifestó su decepción por la falta de 
contenido institucional y político de la misma, 
más allá de la fotografía y el eslogan. 

El Secretario General y portavoz de UA en el 
Conselh Generau, Paco Boya, declaraba que 
“el gobierno del sr Torra no viene con los 
deberes hechos y hubiera sido exigible que 
su visita a Aran no fuera sólo un mero acto 
de pura campaña electoral”. 

Para UA lo más grave es la incompetencia de 
los gobiernos de Torra y Barrera para recupe-
rar, por un lado, el sistema de financiación de 
la institución aranesa, finiquitado en 2011 por 
el gobierno de Artur Mas, que ha supuesto, 
entre otros, una reducción de 2’5 millones 
de euros anuales para el Conselh Generau, 
y por otro la falta de responsabilidad y com-
promiso para desplegar tanto la Ley de Aran, 
de 2015, como la del aranés, de 2010.

En este sentido, hay que subrayar que la caída 
de la inversión de la Generalitat de Catalunya 
en Aran ha sido, para los últimos diez años, 
de un -83%. “A este descalabro presupues-
tario se deben añadir la deuda de seis millo-
nes de euros que la Generalitat mantiene desde el 
2011 con el Conselh Generau”, añadía Boya.

El Secretario General de Unitat d’Aran ha afirmado 
que “estas cuestiones, que pueden parecer ino-
cuas, tienen una repercusión gravísima en el día 
a día, en especial de ámbitos como la sanidad, la 
lengua, la promoción económica o el desarrollo 
de determinadas infraestructuras fundamentales 
para el buen funcionamiento de nuestro Valle”. 

En este sentido, también ha lamentado la falta con-
tundencia del sindic Barrera en la defensa de los in-
tereses de Aran ante los manifiestos incumplimien-
tos de los sucesivos gobiernos de la Generalitat, un 
hecho que muestra el agotamiento de alguien que 
lleva un cuarto de siglo al frente de la institución y 
que, además, tiene un equipo menguado por las di-
misiones de sus más inmediatos colaboradores.  
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“Paco Boya es el candidato que garantiza el 
futuro y el progreso de Aran y su gente”

MINISTRA DE POLÍTICA TERRITORIAL Y FUNCIÓN PÚBLICA, MERITXELL BATET

¿Qué opina de la situación política general? 

La situación política en España no es ajena a la situación 
política europea. Prueba de ello es la emergencia de fuer-
zas de extrema derecha, que son fruto de un escenario po-
lítico de fuerte polarización, y a la vez contribuyen a esta 
polarización.

Como indican los datos del último barómetro del CIS, la 
política se ha convertido para una parte importante de 
nuestros conciudadanos en un problema. Y eso es malo. La 
política que practican algunos partidos hoy 
en día, en España y también en toda Europa, 
tiende a exacerbar los ánimos más que a cal-
marlos.

Creo que hemos llegado a un punto en el que 
es necesario recuperar el sentido de la buena 
política, que no es otro que el servicio público, 
el servicio a los ciudadanos, a la resolución de 
los problemas que les afectan. Esta es la política que nues-
tros conciudadanos demandan desde hace tiempo. Y las 
formaciones que apuestan por la polarización y la confron-
tación sin tregua no tienen en cuenta los problemas de los 
ciudadanos. De ahí que estemos en un espiral muy peligro-
so entre una ciudadanía insatisfecha que busca respuestas 
a sus problemas y unos partidos, no todos afortunadamen-
te, que no dan respuestas y contribuyen a la insatisfacción 
general.

¿Cómo valora al gobierno central de Pedro Sánchez?

Precisamente este gobierno tiene como objetivo y priori-
dad el trabajar para solucionar los problemas de los ciuda-
danos. Problemas acuciantes como la precariedad laboral 
que el anterior gobierno no abordó, y que este gobierno 
afronta desde todos los ámbitos. Hemos elevado el salario 
mínimo interprofesional, vamos a presentar unos presu-
puestos que tienen como eje principal la recuperación de 
la inversión y del apoyo a las políticas sociales, que son las 

que van directamente a solucionar los problemas reales de 
las personas.

Una de las primeras medidas de este gobierno fue la nego-
ciación con la Comisión Europea para poder elevar el techo 
de gasto público, precisamente para dotar de mayores re-
cursos a las administraciones. Desgraciadamente, esta ele-
vación del techo de gasto ha sido desestimada por el Sena-
do, fruto de una estrategia del Partido Popular que piensa 
más en sus intereses electorales que en el interés de los 
ciudadanos y las ciudadanas.

Creo que este gobierno representa una opor-
tunidad para recuperar la senda de las buenas 
políticas, y la senda del diálogo que es el instru-
mento fundamental de la política.

En relación al Valle de Aran, ¿cuál es su opi-
nión sobre la relación de Aran con Catalunya?

La relación del Aran con Catalunya está recogi-
da en el artículo 11 del estatut y en él se proclama la singu-
laridad del Aran. El texto es claro en cuanto al respeto que 
deben de tener las instituciones catalanas hacia Aran, su 
identidad cultural, histórica y lingüística.

A mi entender Aran representa una riqueza para Catalunya, 
una riqueza que debe preservarse. No soy de los que pien-
san que las identidades monolíticas son mejores, o que la 
pluralidad es un factor de debilidad. Al contrario. La plura-
lidad es un elemento enormemente enriquecedor para los 
países. Hay que saber gestionarla, sin duda, pero definitiva-
mente nos enriquece a todos.

¿Qué piensa que puede aportar Paco Boya a Aran? 

Paco Boya es una persona entregada al servicio público y 
comprometida con la Val d’Aran y sus gentes. Creo que lo 
ha demostrado a lo largo de toda su vida, aquí y fuera de 
aquí. Paco Boya se ha significado por su amor a esta tierra 
y por una incansable tarea en pos del bienestar de su gente. 
No puedo pensar en un mejor candidato.

“Creo que hemos 
llegado a un punto en 
el que es necesario 
recuperar el sentido 
de la buena política”


